
i se sentia còmode en l’anonimat, que només
trencava a través de les seves publicacions (més
de cent articles) i el contacte amb els seus amics,
gairebé tots matemàtics. Fins i tot als més pro-
pers ens va amagar els problemes de salut que li

van acabar causant la mort, que ens va agafar a
tots per sorpresa. Si l’objectiu últim de les ma-
temàtiques és honorar l’esperit de l’humanitat,
en Yahya n’ha estat un exemple viu.

Anna Lladó, Oriol Serra
UPC

Noticiari

Accions conjuntes de futur en temes de recerca i formació

El 25 de gener va tenir lloc, a la seu de l’IEC,
una reunió per a tractar de possibles accions
conjuntes de futur en temes de recerca i forma-
ció, convocada per la degana de la Facultat de
Matemàtiques de la UB, Carme Cascante, el
director del Departament de Matemàtiques de
la UAB, Pere Puig, el degà de la Facultat de
Matemàtiques i Estad́ıstica de la UPC, Jordi
Quer,1 i el director del CRM, Joaquim Bruna.
La convocatòria es va adreçar als investigadors
principals dels grups de recerca en matemàti-
ques i estad́ıstica catalans, però estava oberta a
tots els investigadors interessats. Va actuar de
moderador Joan de Solà-Morales, president de
la SCM. L’ordre del dia era:

1. Presentació, estat actual i perspectives de
futur de l’IEMath.

2. Presentació del projecte de l’Escola de Doc-
torat de Matemàtiques de Barcelona.

3. Discussió oberta sobre estructures possibles
de caràcter unitari per a canalitzar aquests
projectes.

J. Bruna va explicar l’estat actual de l’Insti-
tut Espanyol de Matemàtiques (IEMath), aix́ı
com la història al voltant d’aquest institut fins
a la signatura d’un acord de col.laboració, el
desembre de 2011, que permetrà la seva crea-
ció. L’IEMath es configurarà com una xarxa de
seus IEMath (ICMAT a Madrid, Universitat
de Granada a Andalusia, Universitat de Santia-
go de Compostel.la a Gaĺıcia i el CRM a Catalu-
nya) coordinades per un Consell de Direcció que
disposarà d’autonomia cient́ıfica, tecnològica i
administrativa. La seva missió fonamental serà
dissenyar i executar, de manera coordinada amb

altres agents, accions estratègiques globals en
l’àmbit de la investigació matemàtica.

En la presentació, J. Bruna va repassar el
tipus d’activitats que s’hi podran organitzar,
que es podrien resumir en un suport especi-
al a: temàtiques emergents d’interès estratègic,
recerca interdisciplinària, transferència de tec-
nologia matemàtica al sector productiu, progra-
mes de formació doctoral, captació d’estudiants
i promoció de vocacions i difusió i socialitza-
ció de les matemàtiques. Tot això es faria a
través de peŕıodes temàtics, seminaris avançats,
jornades, trobades, workshops, escoles, cursos,
programes de doctorat interuniversitaris, pro-
grama de visitants, observatori d’oportunitats
tecnològiques...

Quant a la gestió de l’Institut, Bruna explicà
que malauradament s’han perdut partides de
pressupost que s’hi havien destinat fins al 2008,
i que actualment es compta amb una única par-
tida pressupostària finalista de 800.000 euros,
que ha de ser gestionada pel CSIC, destinada a
infraestructura i activitats. No hi ha cap com-
promı́s de finançament futur, ni tampoc cap
perspectiva de dotació de cap tipus de plaça.

Bruna va insistir en el fet que el CRM vol ac-
tuar de node geogràfic de l’IEMath, en el sentit
que s’ofereix a canalitzar totes les iniciatives que
els grups de recerca catalans desitgin vincular
al nou Institut.

En acabar la seva exposició, es va obrir un
debat al llarg del qual es van expressar una sèrie
de preocupacions, molt especialment el recel que
genera el fet que els recursos s’hagin de cana-
litzar via CSIC i que no hi hagi dotació per
a personal investigador. Hi va haver consens a

1D’ara endavant, “equip de degans”.

17



afirmar que l’escenari actual no ofereix massa
perspectives de futur per a l’IEMath, però que
és una necessitat continuar amb la iniciativa
tot i les poques esperances que suposi un salt
qualitatiu per a la recerca en matemàtiques.

J. de Solà-Morales va agrair al director del
CRM la transparència del centre en difondre
aquesta iniciativa i l’oferiment a fer de node de
les iniciatives catalanes al respecte.

A continuació, es va passar al segon punt de
l’ordre del dia, que va encetar J. Quer fent un
repàs de caire històric dels intents de fusió dels
estudis de postgrau entre les tres universitats
catalanes que en disposen (UAB, UB, UPC).
Explicà que l’intent més seriós, d’uns anys enre-
re, no va prosperar bàsicament per problemes
d’organització administrativa i de captació de
recursos addicionals. Afeǵı que, actualment, hi
ha una entesa entre els tres centres amb pro-
grames de doctorat per a l’intercanvi d’estudi-
ants i la difusió conjunta de màsters, i s’estan
fent esforços per fer-la oficial d’acord amb les
directrius del nou decret de doctorat. C. Cas-
cante es va referir a l’escenari que marca aquest
decret i va comentar que l’aplicació del nou de-
cret implica la creació d’escoles de doctorat a
cada universitat, i que caldria estudiar quina
és la millor fórmula per a fer-les compatibles
amb una eventual Escola de Doctorat de Mate-
màtiques de Barcelona i superar les reticències
de les universitats. Es van citar també alguns
models exitosos (Berlin Mathematical School,
Barcelona Graduate School of Economics, École
Doctorale de Sciences Mathématiques de Paris
Centre. . . ) i es van analitzar les seves semblances
i diferències amb el col.lectiu matemàtic català.
Es va informar també que el dia 10 de febrer
hi ha una reunió de degans de l’Estat espanyol
per a debatre el tema de les escoles de doctorat.
En relació a aquest punt, P. Puig va assenyalar
que tant a Madrid com a Andalusia ja s’estan
dedicant esforços rellevants a aquesta tasca de
creació d’escoles de doctorat, malgrat que en-
cara planen algunes incerteses, com ara si les
escoles temàtiques haurien de ser acreditades
per l’ANECA o no. Si fos aix́ı, la lletra menuda
de les acreditacions (número anual de tesis llegi-
des, número de programes de doctorat adscrits
a l’escola, etc.) podria condicionar la viabilitat
de les escoles temàtiques. Aix́ı mateix, P. Puig

va remarcar la necessitat de crear una escola
de doctorat de matemàtiques catalana atès que
molts recursos competitius (com, per exemple,
les beques predoctorals) es gestionaran directa-
ment a través de les escoles de doctorat i un
programa de doctorat en matemàtiques immers
en un únic programa d’una universitat podria
quedar en desavantatge a l’hora de competir per
recursos davant d’altres disciplines.

El torn de paraules va tenir amb moltes inter-
vencions, totes amb un esperit molt constructiu,
analitzant els pros i els contres de la iniciativa,
exposant experiències pròpies en tercer cicle i
proposant punts estratègics de millora. Entre
aquests, es va insistir en la importància de poder
incrementar l’oferta de beques predoctorals. En
una aparent paradoxa, algunes persones opina-
ven que la demanda actual era baixa, però hi
va haver consens a pensar que un bloc conjunt
de doctorat podria donar prou visibilitat per
a augmentar la demanda al mateix temps que
se n’augmentés l’oferta. Es va apuntar també
la conveniència de tenir molt en compte que
l’oferta conjunta pugui simplificar la gestió ad-
ministrativa dels estudiants potencials. Quant a
continguts, es va insistir en la necessitat de pre-
parar doctors que siguin útils per a l’empresa,
que sàpiguen resoldre problemes pràctics. També
hi va haver consens a considerar que, amb els
graus i màsters actuals, els estudiants no reben
tota la formació que caldria; aquesta escola de
doctorat podria assumir (d’entrada, potser sen-
se retribució per als investigadors) docència en
temes fonamentals per a la formació de doctors.

Per raons de temps no es va aprofundir en
el tercer punt de l’ordre del dia però algunes in-
tervencions del segon punt hi van fer referència.

Les darreres intervencions van ser de felici-
tació a l’equip de degans, i d’encoratjament per
a seguir endavant. Es va suggerir que es podria
començar llançant una difusió conjunta de cara
al curs 2012-2013 malgrat que les estructures
oficials possiblement encara estaran en fase de
construcció i que es podria crear una comissió
que assist́ıs l’equip de degans en cas que ho con-
siderin adient. Es va deixar la discussió en un
punt engrescador per a la seva continuació. De
ben segur que en els propers mesos en tornarem
a parlar.

Toni Guillamon
UPC
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